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دنیا مثل آب شور است. تشنه با آب شور

سیراب که نمی شود هیچ، هرچه می خورد شکمش پر

می شود، اما خبري از سیرابی نیست. دنیاطلب ها همه ي

امکانات رفاهی را دارند ولی سیرابی در آن نیست. اما

آن کسی که خدا دارد، از همان اول به مقصد رسیده

است؛ «أَلاَ بِذِکرِ اللّهِ تَطْمَئِنُّ الْقُلُوبُ»

1391/05/02

چهار گام براي پیشرفت معنوي
«براي خودسازي و جامعه سازي، چه مراحلی باید طی شود؟» حجت الإسلام و المسلمین کاظم صدیقی در پاسخ به

این پرسش، چهار گام را مطرح می کند.

خداوند در سوره ي مبارکه ي مائده فرموده: «یَا أَیهَُّا الَّذِینَ آمَنُواْ عَلَیْکُمْ أَنفُسکَُمْ لاَ یضَرُُّکُم مَّنْ ضَلَّ إذَِا اهتْدَیَتُْمْ»1
آي مومنین! خودتان را بشناسید. خودتان را بیابید. خودتان را بسازید و از خودتان مراقبت کنید. چهار دستور از این
جمله به دست می آید. چهار پیام را این جمله ي نورانی در بر دارد؛ یکی خودشناسی، دوم خودیابی، سوم خودسازي

و چهارم خودپایی و مراقبت از دستاوردهاي تقوا است.

اگر افراد در جامعه بر ارزش و بر کرامت خودشان بصیرت پیدا کنند و بدانند که چه کرامتی دارند و چه ارزشی
می توانند داشته باشند، باید گوهري را که در چاه وجودشان هست، بیرون بیاورند و آن را بسازند و از آن
بهره برداري کنند. «لقََدْ خَلَقنَْا الإنسْانَ فی أحسَْنِ تَقْویم ثُمَّ رَدَدنْاهُ أسْفَلَ سافِلینَ»2 ما یوسف ارزش شما و یوسف
ملکوتی شما را در أسفل سافلین بردیم و شما را مأمور کردیم که آن را از چاه بیرون بیاورید. نفس شما چاه أسفل
سافلین است. امیال و غرائز و شهوات و جاه طلبی چاه هاي زندگی شماست. باید یوسف ایمان و کرامت انسانی تان
و ارزش هاي عرشی خود را از این چاه ها بیرون بکشید. اگر خودیابی کردید، یعنی خودتان را یافتید و یوسف تان را

پیدا کردید، باید از وجودش استفاده کنید در ساختن کشور وجود خودتان.

باید خودتان را بسازید و اخلاقی شوید. آفت ها و آسیب ها را بازشناسی
کنید و این ها را از محیط وجودتان دور کنید. ارزش هاي عرشی را پیدا
کنید. وقتی دیو را بیرون کردید، فرشته ي فضائل اخلاقی در وجود شما
مستقر می شود. اگر یوسف را در وجودتان حاکم کردید، حال باید
مراقبت کنید که حاکمیت آن از دستتان نرود و دشمن این حاکم خوب

را از شما نگیرد. این دستورِ خودپایی است.

 تقواي مضاعف
خواندن سوره ي مبارکه ي حشر برکات زیادي دارد. هم توصیه شده که در مقابله با دشمن به عنوان حرز از آن
استفاده کنید و هم در زدودن ظلمات درونی و رفع حجاب هاي بین ما و پیغمبر صلوات االله علیه وآله و بین ما و امام زمان علیه السلام
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مفید است. امام صادق علیه السلام در کتاب شریف اصول کافی بر خواندن مُصفحِّات خمس تأکید می کنند که یکی از
آن ها سوره ي حشر است و هر شب خوانده می شود. حضرت صادق علیه السلام می گویند کسانی که این سوره را هر شب
می خوانند، هم پیغمبر را می بینند و هم به امام زمان شان می رسند. یعنی این سوره رفع حجاب می کند و انسان

می تواند فاصله هایی را طی کند تا وجود نازنین پیغمبر و امام زمان را شهود کند و از محضرشان فیض بگیرد.

در سوره ي مبارکه ي حشر دارد که «یا أَیُّهَا الَّذِینَ آمَنُوا اتَّقُوا اللَّهَ وَ لْتَنْظرُْ نَفْسٌ ما قدََّمَتْ لغَِدٍ وَ اتقَّوُا اللهََّ إِنَّ اللهََّ خبَیِرٌ
بِما تعَْمَلُونَ»3 دو بار در یک آیه به تقوا توصیه می کند. بزرگان ما گفته اند که تقواي اولی «دستور محاسبه و
خودسازي» است. یعنی خداي متعال دستور می دهد که خودتان را از آسیب ها محافظت و صیانت کنید. نفس شما
خطرناك است؛ آتش کوره ي جهنم است، خودتان را از این کوره بیرون بکشید. اتقّوُا االلهَ. خودتان را بسازید. سپري

جلو امیالتان قرار بدهید و نگذارید امیال نفسانی شما را به صورت حیوان دربیاورد و ضایع تان کند.

از سوي دیگر اگر تقواي الهی داشتید، آینده نگر می شوید. امروزِ شما فردایی دارد. دنیاي شما آخرت دارد. حیات
شما مرگ به دنبال دارد. هر کسی نگاهی به آینده ي خودش کند و ببیند که چه براي خودش ذخیره می کند.
بلافاصله می فرماید: «و اتقّوا االله». این «و اتّقوا االله» دوم را می گویند «دستور مراقبه و خودپایی» است. خیلی ها
آدم خوبی شدند، ولی نتوانستند خوب بمانند. خیلی از جبهه رفته هاي ما و برخی از یاران امام ما نتوانستند در خط
امام باقی بمانند، چون اهل مراقبه نبودند. رسیدند، ولی نماندند. سیر قهقرایی داشتند و سقوط کردند. راهشان

عوض شد و نتوانستند آن خط را تا آخر ادامه دهند.
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خیلی ها در این خط آمدند، اما نماندند.

«زبیر» حتی بعد از رسول االله تسلیم سقیفه نشد؛ کنار

علی ایستاد و از حریم حضرت زهرا سلام االله علیها دفاع کرد.

در خانه ي امیرالمؤمنین علی بن ابی طالب کتک خورد، اما

چون اهل مراقبه نبود، این سرمایه را به آتش کشید و

به جهنم افتاد. ما هم باید بترسیم.

 خود ساختن و خوب ماندن
در این آیه ي کریمه بر این نکته تکیه شده است که خوب شدن ملاك نیست؛ خوب ماندن ملاك است. باید بتوانیم
با مراقبه خودمان را نگه داریم. براي همین می گویند «شاهنامه آخرش خوش است.» باید دید عاقبت بخیري
نصیب چه کسی می شود. خیلی ها در این خط آمدند، اما نماندند. «زبیر» سالیان متمادي اهل جبهه بود. او حتی
بعد از رسول االله تسلیم سقیفه نشد؛ کنار علی ایستاد و از حریم فاطمۀ الزهرا سلام االله علیها دفاع کرد. جانانه و غیرتمندانه
دفاع کرد. شمشیر زبیر شکسته شد و در خانه ي امیرالمؤمنین علی بن ابی طالب کتک خورد، اما چون اهل مراقبه
نبود، این سرمایه را به آتش کشید و به جهنم افتاد؛ مقابل ولایت شمشیر کشید و به مقابله با خط پیغمبر کشیده
شد. ما هم باید بترسیم. این خطر براي همه ي ما هست. باید کوشش کنیم خوب شویم و اگر خوب شدیم،

کوشش کنیم خوب بمانیم.

انسان خودساخته و خوب مانده می تواند جامعه را متحول کند. امام یک نفر بود، ولی چون خودساخته بود، برُدِ
آبادکردن نفوس توسط ایشان هم منحصر به زمان خودش نشد و هم در مرزهاي جغرافیایی محدود نماند. این
بیداري اسلامی امروز حاصل دم روح اللهّی حضرت روح االله است. آن چنان قوي بود که وقتی انرژیش آزاد شد، هم
ایران را متحول کرد و هم جهان را. در این ایام اعتکاف که گذشت، شاهد تحول جوانانی بودیم که نسل چهارم
انقلاب اند. تنها در یک دانشگاهِ تربیت مدرس، چهارصد استاد دانشگاه در اعتکاف حضور معنوي داشتند؛ و چه
باصفا و چه زلال. انسان از این صحنه هاي دل انگیز استنشاق عطر معنویت می کند. در روزهاي اعتکاف جوان ها و

نوجوان ها در مساجد، به خصوص در دانشگاه ها، آسمان پرنوري را ساخته بودند؛ زمین بر آسمان سایه داشت.

یک نفر خودساخته به میدان آمد و فضا را این گونه عوض کرد و بعد از
رفتن او نیز پرچم را کسی که ساخته شده ي همان نفس بود، بلند کرد و
توانست این فضاي معنوي را ادامه دهد و از مرزهاي ما هم عبور کند.
امروز می بینیم که در جاي جاي دنیا عدالت طلبی و اسلام خواهی موج
می زند. در کشورهاي منطقه مردم اسلام را می خواهند، قانون اسلامی

می خواهند، دولت اسلامی می خواهند. انسان خودساخته در جوامع بشري می تواند چنین اثر بگذارد. حتی
عدالت خواهی غیر مسلمان ها هم خط اسلام است. این که یک درصد به رفاه و امکانات دست پیدا کرده اند و
همیشه حکومت می کنند، اما 99 درصد مردم محرومند و این 99 درصد به صحنه آمده اند تا بساط آن یک درصد
زورگو و ویژه خوار را جمع کنند و جریان لیبرالیستی را قبول ندارد، این ها همه اثر نفس یک انسان خودساخته
است. معنویت هم خود انسان را نجات می دهد و هم جامعه را تحت تأثیر قرار می دهد. هرچه معنویت نیرومندتر

بشود، در ساختن جامعه هم بیشتر اثر می گذارد.
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 معنویت، پیشرفت و آرامش
معنویت نه فقط براي آخرت ما مفید خواهد بود، براي دنیاي ما هم مفید است، زیرا جامعه هرقدر هم که به ظاهر
پیش برود، دلش آرامش ندارد. در جوامع پیشرفته و صنعتی آمار افراد مبتلاي به امراض روحی و روانی بیشتر از
جوامع عقب مانده و جهان سومی است. بیشترین دسته از این امراض در کشورهایی است که از نظر قالبی پیشرفت
کرده اند. چون روح و معنا ندارند، افسردگی و اضطراب و تشویش بیداد می کند و ترس از آینده واقعاً محشر است،
اما جوامعی که معنویت دارند و خود را به اخلاق اسلامی متخلق کرده اند؛ «الذَِّینَ آمَنوُاْ وَ تطَْمئَنُِّ قُلوُبُهُم بذِِکرِ اللهِّ

أَلاَ بِذِکرِ اللهِّ تَطْمئَنُِّ الْقُلُوبُ»4

گاهی درآمد و رفاه با برکت همراه نیست؛ یعنی نیازهاي بشر را کفایت نمی کند. مثل اشتهاي جهنم است! هرچه
به جهنم گنهکار بریزند، باز هم اشتهاي سیري ناپذیري دارد و می گوید: «هلَ منِْ مزَیدٍ»!؟5 دنیا و دنیاطلبی سیري
ندارد و عطش آن همیشه جانگداز است. چون قناعت نیست، هرچه هم که گیر نفس بیاید، همیشه انسان احساس
کمبود می کند و در رقابت با دیگران احساس ذلت دارد. دست و پا می زند اما به جایی هم نمی رسد. در روایت دارد
که دنیا مثل آب شور است. تشنه با آب شور سیراب که نمی شود هیچ، هرچه می خورد شکمش پر می شود، اما
خبري از سیرابی نیست و تشنه تر می شود. امروز دنیا همین گونه است. با وضعی که دنیاطلب ها پیش آورده اند،
همه ي امکانات رفاهی را دارند ولی سیرابی در آن نیست. اما آن کسی که خدا دارد، از همان اول به مقصد رسیده

است؛ «أَلاَ بِذِکرِ اللهِّ تَطْمئَنُِّ الْقُلُوبُ»
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1. سوره ي مبارکه ي مائده، آیه ي 105: اي کسانی که ایمان آورده  اید مراقب خود باشید! اگر شما هدایت یافته  اید، گمراهی کسانی که گمراه شده  اند، به شما زیانی نمی  رساند ...

2. سوره ي مبارکه ي تین، آیات 4 و 5: همانا ما انسان را به بهترین نظام خلقت خلق کردیم (4) سپس او را -در صورتی که منحرف شود- به پست ترین مرحله برگرداندیم. (5)

3. سوره ي مبارکه ي حشر، آیه ي 18: اي کسانی که ایمان آورده اید، از خدا بترسید و هر انسانی باید منتظر رسیدن به اعمالی باشد که از پیش فرستاده است و از خدا بترسید، چون خدا باخبر است از آن چه شما می  کنید.

4. سوره ي مبارکه ي رعد، آیه ي 28: همان کسانی که ایمان آورده اند و دل هایشان به یاد خدا آرام می گیرد. آگاه باش که با یاد خدا دل ها آرامش می یابد.

5. بخشی از آیه ي 30 سوره ي مبارکه ي «ق»
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